
ORDENACIÓ DEL TERRITORI I HABITATGE

1069-000001-001002/2022
CONSELL DE MEDI AMBIENT 2022

ACTA DE  LA 1ª  REUNIÓ  DEL  CONSELL  MUNICIPAL DE  MEDI  AMBIENT  DE
SITGES (31/05/2022)

Hora inici: 17:00 hores.
Hora finalització: 19:30 hores.
Lloc: Masia Can Milà.
Ordre del dia:

1. Presentació del portal d’entitats i voluntariat.

2. Dragatge de la platja de les Botigues de Sitges.

3. Projecte dels cavalls de la Fundació Miranda al municipi.

4. Tercera fase de naturalització de la riera de Ribes.

5. Ordenança municipal d’autoconsum.

6. Pla  de  gestió  del  risc  d’inundació  del  districte  de  conca  fluvial  de
Catalunya per al període 2022 – 2027 (PGRI).

Assistents:

Representació política:

 Eduard Terrado i Pablo.
 José Maria Martínez.
 Jaume Monasterio.
 Xavier Roig.
 Xavier Salmerón.
 David Martínez.
 Maria Lores.
 Rosa Tubau.

Representació entitats:

 Pau Aguiló (CEM).
 Kristian Petrick. Sitges solar.
 Ricard Vila. Biodiversitat Sitges.
 Joan Tutusaus Martí. Centre Excursionista de Sitges.
 Flora Portas (APMA).
 Sara Gascón (APMA).
 Jorge Jung (Associació Veïns Garraf).

Representació directiva i tècnica de l’administració municipal:

 Mercè López-Feliu.
 Carles Cortés.
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 Elisabet Martí.
 Marta Roig.
 Xavier Garcia-Marquès.

Desenvolupament de la sessió:

Presentació del portal d’entitats i voluntariat.

La  Sra.  Martí  presenta  el  web  municipal  sobre  el  portal  d’entitats  explicant  els
avantatges que suposa de caire organitzatiu i visibilitat per a les entitats ambientalistes
de Sitges.

La Sra. Roig navega pel portal explicant els diferents items per accedir-hi i representar-
se. 

S’estenen en l’explicació de les possibilitats organitzatives del voluntariat entre entitats
per desenvolupar activitats.

Dragatge de la platja de les Botigues de Sitges.

El Sr. Terrado informa que el 2021 era el darrer any de dragatge a la platja de les
Botigues segons el Ministeri, el qual estava buscant altres llocs per obtenir la sorra.
Però els nous llocs estan pendents dels estudis ambientals i segurament continuaran
2-3 anys més fent extracció a Botigues.

Recorda que la platja de les Botigues és la que pateix major regressió segons l’estudi
del litoral presentat l’any 2021 i l’Ajuntament està parlant amb Ports de Barcelona per a
què  tinguin  present  que  a  més  de  les  afectacions  ambientals  marines  també
s’afegeixen les de soroll per la nit afectant el descans del veïnat de les Botigues ja què
la draga treballa les 24h.

Proposa  a  les  entitats  la  possibilitat  d’organitzar-se  per  fer  un  front  comú  per
pressionar el Ministeri i Ports de Barcelona.

El Sr. Tutusaus pregunta si el dragatge és a la bocana del port Ginesta o al mar.

El Sr. Terrado contesta que als dos llocs per motius i actuacions diferents.

La Sra. Gascón pregunta què està previst fer-se.

El Sr. Terrado proposa traslladar una carta de queixa del Consell Municipal per que no
es continuïn fent els dragatges i, si finalment es fessin, procedir a fer control de sorolls
per vigilar si es superen els límits legals.

El sr. Jung pregunta si aquest dragatge afecta a la platja de Garraf.
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El Sr. Terrado contesta que en el cas de Garraf s’extreu sorra de la bocana del port i es
diposita a mar front la platja de Garraf.

El Sr. Vila expressa la disconformitat amb aquestes accions i posa com a exemple les
conclusions d’una trobada recent d’experts a la Costa Brava que cal escoltar.

La Sra.  Portas informa que l’àmbit  és Xarxa Natura 2000 i  que la Generalitat  està
estudiant aquests àmbits marins, el qual entra en contradicció amb el fet del dragatge.
Informa que la zona dragada no es regenera i esdevenen espais erosionats.

El  Sr.  Terrado  informa que  els  forats  creats  son  trampes  d’escombraries.  Insisteix
proposant  a les entitats la redacció d’una carta signada per elles i  traslladar-la als
responsables dels dragatges.

El Sr. Jung pregunta qui és el responsable, Generalitat o Ports.

El Sr. Terrado contesta Ports.

El Sr. Jung pregunta quan començarà el dragatge.

El Sr. Terrado contesta que no han informat encara però serà properament.

Projecte dels cavalls de la Fundació Miranda al municipi.

El  Sr.  Terrado informa de la  proposta de la  Fundació Miranda per  portar  els  seus
cavalls al Garraf i explica que l’àmbit pensat seria entre el Collet de la Fita i la Trinitat
fins  els  perímetre  de  les  urbanitzacions  amb  una  finalitat  de  prevenció  d’incendis
forestals i manteniment de les franges de protecció de les urbanitzacions.

El Sr. Garcia-Marquès explica la justificació tècnica de la proposta amb pros i contres.
Explica  els  avantatges  de  disposar  d’una  espècie  herbívora  que  és  l’única  que
s’alimenta  del  càrritx  o  planta  invasora  majoritària  al  Garraf  de  caràcter  piròfit  o
facilitadora de la propagació dels incendis forestals. També l’efecte que pot tenir per
dispersar la població de senglars en obrir terrenys ara molt tancats per la vegetació el
qual  agrada  els  senglars.  I  també  els  beneficis  d’un  animal  útil  per  a  l’educació
ambiental.

També explica que és una espècie que requereix de punts d’aigua i, per tant, aquest
recurs es troba en la proximitat de les urbanitzacions on poden mantenir les franges
contra  el  foc,  però  també  es  planteja  quina  serà  l’acceptació  de  la  població  a  la
proximitat dels cavalls al territori urbà.

El  Sr.  Tutusaus  expressa  no  estar  massa  conforme amb el  projecte  en  un  àmbit
altament  freqüentat  per  la  població  i  les  repercussions  que  podria  tenir  sobre  la
seguretat dels cavalls. Considera millor per als cavalls espais allunyats dels entorns
urbans i zones molt freqüentades i proposa la zona de Campdàsens

El Sr. Terrado informa que es parlarà amb el Parc de Garraf per tal de buscar el millor
indret, mes allunyat de zones urbanes i amb connexió amb Olivella on ja hi ha zones
en que s’està duent a terme aquest projecte.
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Tercera fase de naturalització de la riera de Ribes.

El Sr. Terrado presenta el nou punt de l’ordre del dia sobre la 3ª fase de naturalització
de la riera de Ribes.

El  Sr.  Garcia-Marquès  presenta  el  darrer  pressupost  d’execució  on  consten  les
següents actuacions:

 Manteniment dels escocells.
 Delimitació amb pal i corda tancant la mota de terra del tram 2.
 Tutoratge d’arbres plantats a la fase 2.
 Descompactació del talús i sembra manual.
 Creació d’un enreixat d’atracció per a papallones.
 Plantació d’arbustives i senyalització.

El Sr. Vila proposa com a prioritari la delimitació amb pal i corda de tot el camí al costat
de la riera en els trams 1-2 en lloc de només el tram 2. Argumenta començar delimitant
l’àmbit de protecció per evitar intrusions a la llera de la riera.

S’aprova  la  proposta  del  Sr.  Vila  i  es  demanarà  adaptar  el  pressupost  a  la  nova
proposta de delimitació.

Ordenança municipal d’autoconsum.

El Sr. Roig explica l’objectiu i motivació de l’Ordenança d’autoconsum. Desenvolupa el
tema solar.  Parla  de la  bonificació  del  50% de l’IBI  durant  cinc  anys  i  el  60% de
bonificació en la llicència d’obres.

Es vol potenciar un punt d’informació i d’igualtat entre empreses que venguin aquests
productes.

El Sr. Petrick comenta contemplar les bones pràctiques i pregunta si s’ha creat una
pàgina web.

El Sr. Roig contesta que s’està treballant el tema amb la Generalitat per desenvolupar
el web.

El Sr. Petrick parla de la necessitat d’una ordenança municipal fotovoltaica a edificis en
noves urbanitzacions.

El Sr. Roig contesta que s’està estudiant.

La Sra. Lores informa d’ajuts de la Generalitat i Europees per a desenvolupar aquets
projectes.

El Sr. Roig comenta que estan en converses amb l’Icaen de la Generalitat i que es
facilitarà un document base.
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Pla de gestió del risc d’inundació del districte de conca fluvial de Catalunya per
al període 2022 – 2027 (PGRI).

El Sr. Garcia-Marquès informa de què aquest Pla està a informació pública i recomana
a les entitats consultar-lo per si s’escauen al·legacions. 

Comenta, a trets generals, la finalitat del Pla per pal·liar efectes front el possible risc
d’inundacions,  on  les  rieres  del  Garraf  estan  avaluades  de  prioritat  mitjana  per  a
implantar-hi mesures.

Explica que la qualitat de les masses d’aigua a Catalunya han millorat però en matèria
de biodiversitat s’ha perdut atès el desenvolupament de les espècies invasives.

També que les mesures a aplicar suposen l’execució d’obres que considera haurien de
mirar-se les entitats per valorar. Informa que el Pla resta sotmès al tràmit d’avaluació
ambiental estratègica però no d’impacte ambiental que és un tràmit que correspondria
als projectes de desenvolupament del Pla.

Rediseny  de  les  maniobres  d’entrada  i  sortida  als  aeroports  de  Josep  Tarradellas
Barcelona-El Prat i Reus. Projecte Brain fase II.

El Sr. Garcia-Marquès aprofita per informar, tot i ser fora de l’ordre del dia, de l’arribada
recent per avaluar ambientalment el projecte del Ministeri de Transició Ecològica sobre
el redisseny de les maniobres d’entrada i sortida als aeroports del Prat i  de Reus.
Explica que a Sitges fa temps es van produir queixes pel soroll dels avions al seu pas
per Sitges i que és convenient que s’ho miri el Consell per si s’escau la presentació
d’al·legacions. Que es pot trobar la documentació en un cercador web probablement
posant la paraula Brain II que és el nom del projecte.

Explica que afecta a les rutes aèries d’enlairament i aterrament, així com el creuament
de pistes en dies festius.

Indica que, llegit  per sobre, el  projecte especifica no haver alteració en l’empremta
sonora i evita afectar espais naturals.

La Sra. Lores pregunta si es la paraula brain s’escriu com cervell en angles.

El Sr. Garcia-Marquès confirma que sí.

El Sr. Terrado passa a obrir el torn de preguntes.

Precs i preguntes.

El Sr.  Vila informa de la sobrefreqüentació que afecta l’àmbit  natural  protegit  de la
desembocadura la riera de Ribes i pregunta perquè els diners de les guinguetes no
reverteix sobre la protecció d’aquest àmbit, a on van els diners de les guinguetes?

El  Sr.  Terrado  contesta  que  els  diners  van  a  la  caixa  única  de  l’Ajuntament  per
destinar-los a les necessitats del municipi.

5

 A
ju

nt
am

en
t d

e 
S

itg
es

 -
 P

08
27

00
0A

 –
 C

. N
ou

, 1
2 

- 
08

87
0 

S
itg

es
 –

 T
el

. 9
38

11
76

00
 -

 a
ju

nt
am

en
t@

si
tg

es
.c

at
 –

 w
w

w
.s

itg
es

.c
a

t -
 @

aj
si

tg
es

 -
 w

w
w

.fa
ce

bo
ok

.c
om

/A
jS

itg
es



ORDENACIÓ DEL TERRITORI I HABITATGE

1069-000001-001002/2022
CONSELL DE MEDI AMBIENT 2022

El Sr. Monasterio informa que fins ara van al Ministeri.

El Sr. Salmerón informa que aquest any hi ha un cànon municipal ja què, per exemple,
les guinguetes no sufraguen el salvament marí i, per tant, els diners van a caixa única.

El Sr. Vila replica que aquests diners s’han de revertir sobre el medi ambient i fa un
al·legat  sobre  les  problemàtiques  en  gestió  dels  espais  verds,  les  podes  i  els
problemes generats pels animals domèstics lliures per la riera durant tot l’any. Que cal
centrar els recursos en temes mediambientals.

Continua preguntant sobre el Pla de Gestió dels Colls.

El  Sr.  Garcia-Marquès informa que la  setmana anterior  va estar  en una reunió de
presentació del Pla al Consell Comarcal del Garraf. Que s’ha redactat un esborrany
que  ara  està  en  estudi  a  tots  els  Ajuntaments  de  la  comarca  abans  de  la  seva
aprovació. 

La Sra. Gascón comenta que el Consorci dels Colls i Miralpeix ja havia redactat un Pla
de gestió i pregunta el motiu ara d’un altre.

El Sr. Garcia-Marquès contesta que el Consorci es va anar ampliant fins arribar a la
desembocadura del Foix i va anar quedant desdibuixat l’àmbit natural dels Colls. Que
aquest Pla definitivament delimita quin és l’àmbit natural dels Colls i Miralpeix. Informa
que el futur del Pla dependrà de Sitges ja què del total de la delimitació de l’àmbit dels
Colls i Miralpeix, Sitges ocupa el 76%. Informa que el Pla inclou la riera de Ribes.

Que en el moment de demanar a la Generalitat la seva protecció per Xarxa Natura
2000 només el municipi de Sitges va tirar endavant la proposta perquè els municipis
de Sant Pere de Ribes i de Vilanova i la Geltrú no van voler al·legant disposar de poc
espai  Colls.  Que posteriorment  es  va veure  el  desenvolupament  urbanístic  de  les
Cases del Mar a Roquetes i de Solicrup a Vilanova i la Geltrú. I actualment només la
part del municipi de Sitges als Colls és Xarxa Natura 2000 i disposa de protecció.

Informa que al Pla es volen potenciar les activitats agrícoles i de ramaderia extensiva
per recuperar trets culturals i mantenir l’àmbit mantingut front els incendis forestals.

El  Sr.  Vila  informa  sobre  el  web  Posidonia  que  haurien  de  disposar  tota  la  flota
pesquera i del lleure per protegir aquesta planta marina i donar informació. Que va
contactar amb el Port de Sitges i ni sabien de què es tractava.

Replica  el  Sr  Monasterio  informant  que  a  Sitges  s’inverteix  tres  vegades  més  en
Jardineria que fa cinc anys. Que s’estan recuperant els regs i no es vol gespa però la
ciutadania ho demanda, que tenen queixes per manca de gespa i volen els escossells
pelats sense plantes que els omplin.

El Sr.  Vila replica que ell  coneix molta gent que està reclamant el contrari,  que no
entenen perquè s’han posat palmeres als carrers.

El Sr. Monasterio replica que allà on no hi ha palmeres s’estan posant tamarius.

El Sr. Vila proposa fer una xerrada ambiental als serveis tècnics municipals.
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El  Sr.  Jung informa que l’Associació  de Veïns  de Garraf  encara  no disposen dels
resultats del mesurador de pols instal·lat a Garraf i demana se’ls facilitin.
Afegeix la necessitat de pressionar a ADIF per col·locar pantalles contra el soroll  i
vibracions.  Informa que es poden aplicar moltes tècniques per pal·liar el  soroll  i  el
projecte de remodelació dels túnels del Garraf no ho contempla.

El Sr. Terrado contesta que va haver una queixa de tots els Ajuntaments en aquesta
matèria i convocaran a l’Associació quan es tracti el tema.

La Sra. Gascón demana informació sobre el projecte d’ampliació de la deixalleria i
l’espai de tractament de residus.

El Sr. Monasterio contesta que només es faran reparacions però no tractament ja què
li correspon a les plantes especialitzades. Que es vol fer una zona de recollida de
residus més que una deixalleria.

La Sra. Gascón pregunta sobre l’ús de glifosfat en jardineria.

El Sr. Monasterio contesta que s’estan emprant tractaments menys invasius però de
vegades han d’utilitzar productes més forts, tot i què s’està en el camí i s’està fent
servir glifosfat en menor concentració.

La Sra. Gascón replica que el problema és que el glifosfat és permanent en el medi.
Continua preguntant sobre la zona verda de Pins Vens volent informació sobre quan
es recuperarà l’espai físic alterat.

El Sr. Terrado contesta que la legalitat alterada es va restituir en la seva major part en
fase d’obra, no executant el projecte tal i com estava redactat. No es va asfaltar, i es
van ampliar les zones amb plantació de vegetació. Que ara l’espai està mes ordenat
que abans ja que era un espai degradat i desangelat.

El  Sr.  Vila  demana més flora als  parterres del  costat  de les cases de Pins Vens i
actuació sobre la contaminació lumínica generada al pàrquing.

El Sr. Monasterio contesta que amb les lluminàries actuals ja no hi ha contaminació
lumínica com abans amb els fanals de globus. Que ara estan a 10m orientades cap a
terra.

La Sra. Portas pregunta sobre la situació alterada del camí de Can Fontanillas.

El Sr. Terrado contesta que s’està actuant per solucionar aquest tema.

La Sra. López-Feliu contesta que s’han oberts expedients disciplinaris que impliquen
els responsables.

Sense més preguntes, a les 19:30 hores, el Sr. Terrado agraeix la participació dels
assistents i es dona per finalitzada la reunió.

EDUARD TERRADO I PABLO
President del Consell de Medi Ambient
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Sitges, a data de la signatura electrònica.
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